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El denunciant i exmarit de la 
saig que presumptament s’hau-
ria apropiat de mobles de pisos 
embargats ha manifestat rebuig 
davant d’un mitjà de comuni-
cació digital que va fer públic 
el seu cas. El denunciant afirma 
a EL PERIÒDIC que el mitjà ha 
tergiversat les seves paraules en 
un cas de presumpta mala pra-
xi que involucra la seva exdona 
i en el qual també es troba im-
mers un llarg conflicte familiar. 
Aquesta situació, que s’ha fet pú-
blica després de la presentació 
d’una denúncia formal, ha esde-
vingut especialment controver-
tida per una presumpta filtració 

L’exmarit de la dona del saig afirma que la revelació del cas s’ha donat després de posar la denúncia
pixabay

El cas s’origina en una denúncia presentada per l’home contra la seva exdona. 

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
EscaLDEs-EngorDany

d’informació després que l’ho-
me hagués interposat la denún-
cia a les dependències policials, 
fet que el denunciant considera 
greu i que ha contribuït a la pro-
pagació de dades inexactes.

El cas s’origina en una denún-
cia presentada per l’home con-
tra la seva exdona, a qui acusa 
d’apropiar-se indegudament de 
mobiliari de pisos embargats, 
aprofitant la seva posició pro-
fessional. Segons el denunci-
ant, aquestes situacions hauri-
en tingut lloc durant els darrers 
anys i en un cas puntual ell ma-
teix hi va participar, tot i que as-
segura que en aquell moment 
desconeixia que els mobles no 
eren comprats. «Jo vaig estar al 
pis de Ransol, a l’edifici Gines-

ació, els seus advocats estan pre-
parant una denúncia per difa-
mació contra el mitjà digital en 
qüestió. A més, l’home assegura 
haver contactat amb aquest per 
demanar una rectificació, però 
no ha obtingut una resposta fa-
vorable. «Em van dir que no es 
podia canviar res, tot i que gran 
part del que han publicat no és 
correcte».

Un altre punt clau d’aquest 
cas és la filtració de la informa-
ció relacionada amb la denún-
cia. L’home assegura que ell 
no va ser l’origen de la difusió 
pública d’aquesta informació. 
«Vaig començar a rebre truca-
des de periodistes, però no vaig 
acceptar parlar amb ningú fins 
després d’haver parlat amb els 
meus advocats. Vaig decidir ex-
plicar-los el cas per aclarir els 
fets, però tinc clar que no vaig 
ser jo qui va filtrar la denúncia. 
Això m’inquieta, perquè no no-
més afecta la meva privacitat, si-
nó que va més enllà», manifesta.

El conflicte, però, no es limi-
ta a aquesta denúncia per mala 
praxi. El denunciant també ha 
afirmat a EL PERIÒDIC que ha 
interposat una denúncia per 
agressió contra la seva exdona, 
en la qual manifesta que «ella 
va intentar tallar-me amb un 
ganivet», afegint que «ara s’ha 
admès i veurem com continua 
tot». Finalment, l’home apun-
tala que «el meu objectiu era 
posar una denúncia perquè es-
tic cansat. No esperava que tot 
això prengués aquesta dimen-
sió mediàtica ni que es conver-
tís en una font de desinforma-
ció sobre mi», explica. .

Presumpta filtració i mala praxi
denúncia Per l’aProPiació de mobles de Pisos embargats

Declaracions distorsionades
tema del dia

ta, perquè ella em va dir que 
els mobles eren legítims. Quan 
vaig descobrir què feia, li vaig 
dir que aturés aquesta pràctica 
o la denunciaria», afirma. 

Aquesta versió, segons expli-
ca, consta a la denúncia presen-
tada a la Policia, però que tot i 
haver explicat al mitjà aquesta 
mateixa situació, «ha escrit co-
ses que no són certes ni que tan 
sols vaig dir». En concret, a l’ar-
ticle s’afirma que ell hauria par-
ticipat en múltiples casos simi-
lars, la qual cosa ell nega cate-
gòricament. «Han publicat que 
vaig participar en quatre o cinc 
robatoris, però això no és cert. 
Tergiversa el que vaig dir i posa 
en dubte la meva credibilitat», 
lamenta. Davant d’aquesta situ-
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Al CAEE s’exposa una mos-
tra de gravats de Kandins-
ky fins al 8 de març que 
tinc la intenció de visitar 
aquest diumenge que ve 
sense falta, ja que supo-
sa, encara que no soc una 
gran amant de l’art abs-
tracte, l’oportunitat de 
veure l’obra del que va 
ser, juntament amb altres 
artistes com Malevitch, 
Mondrian, Delaunay o Pi-
cabia, un dels màxims ex-
ponents de l’art abstracte, 
tant teòric com pràctic,  i 
que, a més, va formar part 
de l’alemanya Bauhaus, 
una  escola d’arquitectu-
ra, disseny, artesania i art 
fundada el 1919 per Wal-
ter Gropius a Weimar. 
Aquesta institució antia-

El projecte de FEDA per 
inaugurar un parc eòlic 
al 2027 i assolir el 100% 
d’energia renovable el 
2030 és una iniciativa llo-
able que situa Andorra en 
el camí correcte cap a la 
sostenibilitat energètica. 
Aquesta transició no no-

Un repte que exigeix més que 
promeses i bones intencions

La finestra

Oberta

EDITORIAL

FABIOLA

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

més és necessària, sinó ur-
gent en un context global 
de crisi climàtica. Tot i ai-
xí, aquests objectius am-
biciosos requereixen una 
col·laboració interinstitu-
cional molt més ferma i co-
hesionada del que s’ha vist 
fins ara. Per aconseguir 

socials, els objectius de sos-
tenibilitat podrien quedar 
en paper mullat. L’èxit del 
projecte no només es me-
surarà en megawatts reno-
vables, sinó en la capacitat 
per unir esforços i priorit-
zar el bé comú davant inte-
ressos fragmentaris.

SOFIA MASEGOSA

plificació formal. És la re-
presentació de l’essencial 
de l’art, no pretén repre-
sentar una grollera imita-
ció de la natura, sinó asso-
lir-ne la pròpia essència, ja 
que la natura és ja de per si 
insuperable.

Però Kandinsky no ar-
riba a aquesta abstracció 
a través de l’art, sinó que 
ho fa a través de la música 
de Shönberg, els concerts 
del qual el van impressio-
nar. Ambdós artistes van 
mantenir una contínua 
correspondència on es po-
den apreciar l’evolució, 
les connotacions i les di-
vergències existents entre 
la música i la pintura. .

Professora, investigado-
ra i traductora

cadèmica, centre pedagò-
gic i experimental de les 
arts, pot ser considerada 
com la primera escola de 
disseny del món, la que 
funda les bases per al dis-
seny modern. Allí és on 
Kandinsky va fer classes, 
va publicar ‘Punt i línia so-
bre el pla’ i va experimen-
tar sobre la relació entre 
els colors i els plans. Des-
prés del tancament de la 
Bauhaus pels nazis, Kan-
dinsky es trasllada a París. 
Aquest és un dels períodes 
més desconeguts del pin-
tor i dels més sorprenents 
per al públic.

Com tots sabem, l’art 
abstracte és l’art on la re-
presentació de l’objecte 
és secundària i, fins i tot, 
arriba a ser perjudicial, ja 
que per a aquesta tendèn-
cia artística la bellesa de 
l’art resideix només en la 
riquesa cromàtica i la sim-

que promeses: calen recur-
sos, compromís i una co-
municació fluida amb la 
ciutadania, la qual sovint 
poc implicada en aquests 
processos. Sense una siner-
gia real entre institucions i 
sense una participació ac-
tiva dels sectors privats i 

Wassily 
Kandinsky

una transició energètica 
exitosa, és fonamental que 
Govern i altres entitats tre-
ballin amb una visió co-
muna, evitant la fragmen-
tació de responsabilitats. 
La planificació i execució 
d’un projecte d’aquesta 
magnitud demanda més 
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L’empatia es defineix 
com la capacitat de com-
prendre i compartir els 
sentiments d’una altra 
persona. Aquesta habili-
tat social és essencial per 
connectar emocional-
ment amb els altres, re-
coneixent-ne tant les ale-
gries com les tristeses. A 
través de l’empatia no 
només s’identifiquen les 
emocions alienes, sinó 
que es respon de manera 
adequada a les seves ne-
cessitats i es converteix en 
un pilar fonamental en la 
comunicació efectiva.

L’empatia és un dels 
components més crucials 
de la intel·ligència emoci-
onal i afavoreix el desen-
volupament de relacions 
socials saludables. En un 
món on la interacció hu-
mana és cada cop més fre-
qüent, la capacitat d’em-
patitzar esdevé indispen-
sable. Els beneficis són 
mutus: tant els que mos-
tren empatia com els que 

Empatia, molt més que una habilitat
LA TRIBUNA

clàuDia

cOrnella

la reben experimenten 
un enriquiment emoci-
onal. Aquest intercanvi 
crea un enllaç més pro-
fund, fomentant la confi-
ança i la comprensió mú-
tua.

És comú confondre em-
patia amb simpatia, pe-
rò totes dues són concep-
tes diferents. La simpa-
tia implica una connexió 
emocional més superfi-
cial, caracteritzada per 
una comunicació fluida 
i compartir vivències. Per 
contra, l’empatia va més 
enllà; es tracta de reconèi-
xer i comprendre les emo-
cions alienes, així com les 
sensacions que aquestes 
provoquen. Aquesta dis-
tinció és fonamental, ja 
que la veritable empatia 
requereix un esforç cons-
cient per entendre la pers-
pectiva d’una altra perso-
na, en comptes de sentir-
hi compassió.

Hi ha tres tipus d’empa-
tia que reflecteixen dife-
rents nivells de connexió 
emocional:

• Empatia Cognitiva: 
Aquesta forma d’empatia 
se centra a comprendre 

allò que l’altra persona 
està pensant. Implica una 
habilitat per reconèixer 
les emocions des d’una 
perspectiva racional.

• Empatia Emocional: 
Aquí es comparteix acti-
vament els sentiments de 
l’altra persona, la qual co-
sa genera una connexió 
més profunda. Aquest ti-
pus d’empatia permet ex-
perimentar les emocions 
alienes com si fossin prò-
pies.

• Empatia compassiva: 
Aquest tipus d’empatia 
impulsa l’acció. Després 
de comprendre i sentir 
les emocions dels altres, 
es busca ajudar i brindar 
suport de manera activa.

L’empatia és crucial en 
qualsevol conversa, ja si-
gui personal o professio-
nal. Escoltar activament i 
entendre les emocions de 
l’interlocutor pot deter-
minar l’èxit de la comu-
nicació. Practicar l’em-
patia crea un espai segur 
que fomenta la confian-
ça i estableix una base sò-
lida per al diàleg cons-
tructiu. La comunicació 
empàtica no només mi-

llora la qualitat de les in-
teraccions, sinó que tam-
bé contribueix a resoldre 
conflictes i a crear en-
torns més harmoniosos.

L’escassetat d’empatia 
pot donar lloc a malen-
tesos, conflictes i descon-
nexió emocional, i afecta 
la qualitat de les nostres 
relacions. En un entorn 
on l’empatia brilla per 
la seva absència, és fàcil 
caure al parany de supo-
sicions errònies i judi-
cis precipitats. Això no 
sols deteriora les relaci-
ons interpersonals, sinó 
que també pot portar a 
un augment de l’ansietat 
i l’estrès emocional.

L’empatia és una habi-
litat que es pot desenvo-
lupar amb el temps i la 
pràctica. Algunes estra-
tègies efectives inclouen:

• Escolta Activa: Parar 
atenció no només a les 
paraules, sinó també al 
llenguatge corporal i to 
de veu de l’altra persona. 
Aquesta atenció plena 
és fonamental per com-
prendre veritablement 
els altres.

• Educació: Llegir so-

bre diferents cultures i 
experiències de vida pot 
ampliar la nostra pers-
pectiva. L’empatia hau-
ria de ser present als 
plans d’estudi d’educa-
ció bàsica, ajudant a pre-
venir problemes socials i 
relacionals en el futur.

Practicar l’empatia 
en el nostre dia a dia pot 
transformar la qualitat 
de les relacions perso-
nals i el benestar emoci-
onal. Tot i així, per enten-
dre la resta de persones i 
ser empàtic amb elles pri-
mer ho hem de ser amb 
nosaltres mateixos. In-
tentar entendre’ns, co-
nèixer-nos i ser empà-
tic amb els nostres senti-
ments i accions.

L’empatia és una quali-
tat indispensable pel nos-
tre benestar; no oblidem 
treballar-hi cada dia. Al 
final, cultivar aquesta ha-
bilitat no sols enriqueix 
les nostres vides, sinó 
que també contribueix 
a construir una societat 
més comprensiva i uni-
da. .

Fundadora de Clàudia 
Cornella Leadership
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Forces Elèctriques d’Andorra 
(FEDA) preveu posar en funci-
onament el parc eòlic al pic del 
Maià l’any 2027. Segons va ex-
plicar el director general de FE-
DA, Albert Moles, l‘aprovació 
del pla sectorial d’infraestruc-
tures per part del Govern és el 
pas previ necessari per tirar en-
davant aquest projecte. Una ve-
gada s’obtingui aquesta llum 
verda, la companyia haurà de 
negociar els permisos per uti-
litzar terrenys comunals, un re-
quisit imprescindible per ini-
ciar els treballs. FEDA ja ha co-
mençat a elaborar els estudis 
d’impacte ambiental i preveu 
licitar les obres el 2025.

El parc eòlic comptarà amb 
quatre aerogeneradors que pro-
duiran una potència de 20 me-
gawatts, equivalent a 40 giga-
watts hora anuals, aproxima-
dament un 10% de la demanda 
de producció nacional. Segons 
va explicar Jordi Travé, direc-
tor d’operacions i noves infra-
estructures de FEDA, «l’energia 
eòlica ajudarà a incrementar la 
producció els mesos d’hivern, 

el periòdic
escalDes-engorDany

traNsició eNergètica

especialment al gener i febrer, 
quan hi ha menys producció fo-
tovoltaica i hidràulica». Travé 
va remarcar que «és important 
incrementar la producció en 
aquests mesos perquè el parc 
eòlic ens ha de fer augmentar 
la capacitat productiva».

Els objectius a llarg termini 
de FEDA inclouen garantir la 
qualitat del subministrament, 
mantenir la competitivitat i re-
duir les emissions de gasos amb 
efecte hivernacle. Actualment, 
un 70% de l’energia consumi-
da a Andorra és d’origen reno-
vable, una xifra rècord que, se-
gons Albert Moles, situa el país 
en una bona posició per asso-
lir el 100% d’energia renova-
ble per al 2030. «Ens volem po-
sar l’any 2030 amb una energia 
100% renovable i pràcticament 
zero emissions de CO2», va des-
tacar el director general, tot 
afegint que «és un repte global 
i Andorra, per la seva situació, 
ho pot assolir». Per aconseguir-
ho, enguany FEDA ja ha incre-
mentat la compra de certificats 
d’energia renovable a Espanya 
i França en 21 gigawatts hora.

Per materialitzar aquests 
reptes, FEDA preveu una inver-

Nacional
ana/r.s.

el director de FeDa, albert Moles, durant la presentació del balanç del 2024. 

la parapública treballa actualment per assolir 
el 100% d’energia renovable l’any 2030

FeDa preveu 
inaugurar el seu 
primer parc eòlic 
l’any 2027

sió de 180 milions d’euros en 
els pròxims cinc anys, amb l’ob-
jectiu de millorar la produc-
ció de fonts renovables, ampli-
ar les xarxes de calor, reforçar 
les connexions amb Espanya i 
preservar la qualitat del submi-
nistrament. Entre els projectes 
més destacats es troba l’aprofi-
tament de la central hidroelèc-
trica de l’Hospitalet per instal-
lar una nova turbina, la qual 
permetria bombar aigua en-
tre llacs de França i turbinar-la 
durant l’hivern. Segons Travé, 
aquesta iniciativa, encara en 
fase d’estudi, «podria doblar la 
producció als mesos d’hivern» i 
seria «molt interessant per a al 
nostre país».

Albert Moles

«estem un 40% per 
sota d’espanya i un 
60% per sota de 
França, tenim uns preus 
molt competitius»

Director geNeral De FeDa



6 - 7
Dimecres, 11 de desembre del 2024

BAlAnç del 2024: Beneficis, MAnte-

niMent i sosteniBilitAt / Aquest 
2024, FEDA ha executat tres 
grans projectes. En primer 
lloc, s’ha dut a terme el mante-
niment del grup 2 de la central 
hidroelèctrica, amb l’objectiu 
d’allargar la vida útil de l’equi-
pament. També s’ha finalitzat 
la retirada de l’antiga línia d’al-
ta tensió entre Grau Roig i En-
camp, substituïda per una línia 
més moderna que triplica la ca-
pacitat de transport energètic. 
Finalment, cal remarcar també 
que FEDA ha ampliat les xarxes 
de calor de FEDA Ecoterm, con-
nectant una quarantena d’edi-
ficis nous a un sistema centra-

litzat més sostenible, que actu-
alment representa un 7% de la 
calefacció del país. «Aquest any 
hem fet múltiples extensions i 
eliminat calderes de gasoil, re-
duint així les emissions de di-
òxid de carboni», va subratllar 
Travé.

Per altra banda, Moles va ex-
plicar que FEDA tancarà l’exer-
cici del 2024 amb uns beneficis 
superiors als 23 milions d’eu-
ros obtinguts el 2023: «El resul-
tat serà molt bo, millor que el 
del 2023», i va atribuïr aquesta 
situació a uns preus de mercat 
més baixos a Europa, gràcies a 
l’increment de les energies re-
novables i la reducció de la de-

manda.
El preu del quilowatt hora a 

Andorra ha estat de 0,176 eu-
ros, molt per sota de la mitjana 
de la Unió Europea (0,289 eu-
ros), d’Espanya (0,244 euros) i 
de França (0,278 euros). «Estem 
un 40% per sota d’Espanya i un 
60% per sota de França, tenim 
uns preus molt competitius», 
va recalcar Travé. Pel que fa al 
2025, Moles va avançar que el 
pressupost preveu un incre-
ment de les tarifes «d’entre el 0 
i l’IPC actual, que és del 2%», tot 
i que va recordar, com ja havia 
fet en ocasions anteriors, que 
«la darrera paraula en aquest 
cas és del Govern». .

Jordi travé

«l’energia eòlica 
ajudarà a incrementar 
la producció els mesos 
d’hivern, especialment 
al gener i febrer»

Director D’operacioNs i Noves 
iNFraestructures De FeDa
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El programa Activa’t 2024, im-
pulsat pel Ministeri de Treball, 
ha brindat una oportunitat a 
nou joves amb dificultats per ac-
cedir al mercat laboral, oferint-
los la possibilitat d’obtenir la se-
va primera experiència professi-
onal en empreses del país. Aquest 
any, vuit joves d’entre 16 i 25 anys 
han completat el programa, dels 
quals cinc han aconseguit que-
dar-se treballant a les empreses 
on han realitzat les pràctiques.

Aquest dimarts es va cele-
brar l’acte de lliurament de di-
plomes, una cerimònia que re-
coneix l’esforç d’aquests joves i 
la col·laboració de les empreses. 
«Fins ara, 30 joves han passat per 
aquest programa. És un balanç 
positiu que reflecteix el com-
promís del Govern amb les po-
lítiques actives d’ocupació», va 
destacar amb orgull el secretari 
d’Estat d’Economia, Treball i Ha-
bitatge, Jordi Puy. A més, va ex-
pressar la voluntat d’ampliar la 

El projecte connecta 
als joves amb entitats 
de diversos sectors

Cinc joves del programa Activa’t 
2024 s’incorporen al mercat laboral

InClusIó lAborAl

AgèNcies
EscalDEs - EngorDany

participació en el futur. Durant 
el seu discurs, Puy va subratllar 
la importància d’aquest progra-
ma com un primer pas cap a un 
futur professional en un entorn 
laboral en constant evolució. 
També va agraïr la implicació 
de les empreses col·laboradores i 
del Servei d’Ocupació, destacant 
que sense ells aquest projecte no 
seria possible.

ANA/E.M.

Els joves i les empreses participants en el programa activa’t 2024. 

El programa, que es realitza 
anualment de setembre a desem-
bre, consta de tres fases: una fa-
se d’orientació per ajudar els jo-
ves a introduir-se al món laboral, 
una etapa de formació imparti-
da per orientadors i inspectors 
de treball, i, finalment, una expe-
riència laboral en empreses de di-
versos sectors, com l’hostaleria i 
l’agricultura. .

Puy ressalta la dificultat de 
rebre denúncies dels desplaçats
el periòdic
EscalDEs - EngorDany

En resposta a les informacions do-
nades en la roda de premsa poste-
rior al darrer Consell de Ministres, 
en què es va confirmar que la de-
núncia presentada per un treba-
llador desplaçat es troba actual-

ment en fase d’instrucció, el secre-
tari d’Estat d’Economia, Treball i 
Habitatge, Jordi Puy, va subratllar 
la importància d’aquest cas, des-
tacant que «fins ara teníem certes 
dificultats perquè s’animessin o 
tinguessin la valentia de denun-
ciar-ho». Segons va explicar, s’es-
tan mobilitzant tots els recursos 

InvestIgACIó lAborAl en Curs
ANA/E.M.

El secretari d’Estat d’Economia, Jordi Puy.

necessaris per determinar si hi ha 
hagut alguna infracció per part 
de l’empresa, remarcant que tot 
el procés s’està duent a terme amb 
la màxima reserva en el marc de la 
inspecció de treball. A més, va des-
tacar que, en els darrers anys, Go-
vern ha intensificat les inspecci-
ons d’ofici periòdiques, algunes 
de les quals han derivat en l’ober-
tura d’expedients sancionadors. 
Puy va reafirmar el compromís 
amb la supervisió i la garantia 
dels drets laborals. .

Jordi puy

«Fins ara, 30 joves han passat 
per aquest programa. És un 
balanç positiu que reflecteix 
el compromís del govern»

sEcrEtari D’Estat DE trEball
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La Cambra de Comerç, Indústria 
i Serveis d’Andorra (CCIS) va pre-
sentar ahir les conclusions dels 
resultats de l’enquesta de clima 
empresarial corresponent al pri-
mer semestre del 2024, en la 55a 
edició, com també les expecta-
tives dels empresaris de cara als 
mesos següents. Durant aquest 
termini, l’economia a Andorra 
«ha continuat donant mostres 
de fortalesa i ha aconseguit man-
tenir un creixement sòlid», mal-
grat el context macroeconòmic 
advers. Segons posa en coneixe-
ment el Departament d’Estadís-
tica, el PIB real andorrà ha aug-
mentat un 1,7% interanual du-
rant el segon trimestre del 2024; 
una dada semblant a la mitjana 
del període 2018-2019 (+1,8%) i si-
tuant-se així per sobre del ritme 
de creixement de la zona euro.

Quant a sectors, la construcció 
ha continuat liderant el creixe-
ment durant la primera meitat de 
l’any 2024, tot i l’ajust significa-
tiu del mercat immobiliari i l’aug-
ment dels costos financers. Els ser-
veis, d’igual forma, han continu-
at amb un impuls notable i han 
contribuït de forma destacada a 
l’estímul de l’activitat econòmi-
ca. Dins el sector terciari, sobre-
surt el dinamisme de les activi-
tats financeres, professionals, tec-
nològiques i tècniques, així com 
les relacionades amb l’educació 
i la sanitat. Altrament, els serveis 
vinculats a l’hoteleria i al turisme 
han continuat experimentant 
una demanda molt elevada, enca-
ra que, com era d’esperar, el ritme 
s’ha moderat en comparació amb 
els forts augments del 2023.

Per a aquest fi, realcen 
que cal reforçar àmbits 
amb marge de millora

Fomentar el teixit productiu, reclam 
prioritari de la Cambra de Comerç

valoraCió eConòmiCa 

ccis

La seu de la Cambra de Comerç, Indústria i Serveis ubicada al centre d’Andorra la Vella.

el periòdic
eSCALDeS-engorDAny

que per consolidar i incrementar 
el creixement potencial de l’eco-
nomia, «és fonamental impulsar 
polítiques públiques que fomen-
tin un teixit productiu més com-
petitiu i resilient».

Per aconseguir-ho, fan saber, 
«cal centrar els esforços en àmbits 
en què hi ha més marge de millo-
ra», com ara la transformació di-
gital, la inversió en recerca i in-
novació, i el desenvolupament de 
competències dels treballadors. A 
banda d’això, «és imprescindible 
simplificar les traves burocràti-
ques, fomentar l’emprenedoria i 
ajustar l’oferta educativa a les ne-
cessitats canviants del mercat la-
boral». D’un altre costat, les pers-
pectives per al conjunt de l’any 
2024 apunten a la continuïtat del 
comportament expansiu de l’eco-
nomia andorrana, amb un ritme 
de creixement que es podria situ-

ar per sobre de l’esperat a princi-
pis d’any (+1,8%). Sobre això, i en-
tre els aspectes que fan preveure 
aquesta evolució positiva de l’eco-
nomia, hi ha el manteniment de 
la fortalesa del mercat de treball, 
la moderació gradual de la in-
flació i les condicions més favo-
rables de finançament, les quals 
afavoriran un millor comporta-
ment del consum i de la inversió.

La indústria, per la seva banda, 
ha experimentat una millora gra-
dual de l’activitat, però la seva evo-
lució es manté «feble i menys fa-
vorable que la de la resta de grans 
sectors econòmics». Les empreses 
han continuat fent una valoració 
favorable de la marxa dels nego-
cis, si bé el nivell d’optimisme s’ha 
situat bastant per sota de la mitja-
na en els darrers dos anys. En con-
cret, el 43% ha considerat que la si-
tuació ha estat bona. .

les xifres de la cambra

+1,7%

43%

És el valor real de creixement que 
ha experimentat el PIB al país 
durant el segon trimestre d’any.

És el percentatge d’empreses que 
valoren favorablement la marxa de 
negocis. Un 15% el veu negatiu.

D’altra banda, el comerç al de-
tall ha continuat mostrant un rit-
me d’avanç més aviat discret, prò-
xim a l’estancament. Finalment, 
la recuperació de la indústria 
s’ha mantingut dèbil i més len-
ta que la del conjunt de l’econo-
mia. De manera que, malgrat les 
bones xifres, la Cambra apunta 



PublicitatDimecres, 11 de desembre del 2024 11

https://www.becrestaurant.com/


Nacional Dimecres, 11 de desembre del 202412

Els darrers estudis de capacitat 
màxima per entregar a Govern 
i pertinents a la parròquia que 
presideix Rosa Gili ja han estat 
lliurats. Ho han fet, això sí, amb 
una demora de més d’un mes 
sobre la botzina, ja que a prin-
cipis de novembre l’Adminis-
tració principal ja preveia que 
els tindria tots. La mandatària 
d’Escaldes-Engordany va tras-
lladar altrament i durant la ro-
da de premsa posterior a la re-
unió de cònsols celebrada ahir 
a l’Espai Caldes que els seus ga-
binets jurídics «ja es troben en 
disposició» en la disputa que es-
tan tenint amb el Col·legi Ofi-

Gili trasllada que la totalitat de corporacions no s’han tornat a reunir amb el Col·legi d’Arquitectes

Entregats els estudis de càrrega 
d’Escaldes i els POUP, ja a punt 

trObada dE cOmUns

comú d’escaldes-engordany

La reunió de cònsols tingut lloc ahir a l’Espai Caldes i traslladada pels cònsols de Canillo i Escaldes-Engordany. 

paris mameghaNi
EsCALDEs-EnGorDAny

cial d’Arquitectes per a la con-
fecció dels Plans d’Urbanisme 
(POUP). «Hem treballat des de 
les corporacions el millor possi-
ble per tenir aquests plans tan-
cats i amb la màxima diligèn-
cia, aviat es podran presentar. 
No em consta que els comuns 
s’hagin tornat a reunir amb els 
membres del Col·legi», va asse-
verar Gili als mitjans.

Acompanyada a taula pel còn-
sol major de Canillo, Jordi Alco-
bé, i a banda del citat, van expli-
car cada un les dues propostes 
que van mantenir amb els repre-
sentants dels altres cinc territo-
ris. D’aquesta forma, la cònsol 
escaldenca va comunicar que 
van aprovar en la reunió el Pla 
Nacional de la Joventut presen-

tat fa tot just una setmana per 
part de Govern. «Hem abordat 
diferents treballs que no s’han 
pogut concretar, tot i això, el Pla 
Nacional de la Joventut ha estat 
el punt més rellevant que tenien 
a la taula i ja està en marxa pel 
seu compliment», va fer saber.

Per la seva part, Alcobé va ma-
nifestar que també es va aprovar 
un conveni per abordar el funci-
onament d’una plataforma ano-
menada ‘Argos’, la qual perme-
trà «monitorar i prevenir els pos-
sibles riscos naturals que afectin 
el Principat. Els principals agents 
que mouen i operen amb aques-
ta eina són els serveis específics 
de Bombers, Policia i Protecció Ci-
vil», va estipular el portaveu, però 
que els diferents comuns «som els 
encarregats d’actuar a escala sec-
torial i de manera coordinada». 

Sobre això, el cònsol de Cani-
llo va concretar que tot i ser do-
mini de l’AR+I, l’apartat de pre-
venció i estudi del medi ambient 
és un «tema que també pertany 
a cada Comú» i que en una reu-
nió amb l’Executiu, van acordar 
«quines eines podia aportar cada 
corporació davant la falta d’un 
protocol concret que eviti així 
futurs riscos naturals i per no sa-
ber qui o a on s’ha d’actuar». 

D’altra banda, resulta conve-
nient assenyalar que es tracta 
d’una plataforma digital que es 
troba actualment en una fase ‘be-
ta’ i que «cal posar en funciona-
ment sobre el terreny per anar ve-
rificant i mesurant la seva eficà-
cia». Arran d’una pregunta de la 
premsa, Alcobé va informar que 
si a Andorra es detectés una ca-
lamitat com la que va tenir lloc 
fa un mes a València, «els proto-
cols d’actuació a través de Protec-
ció Civil s’activarien immediata-
ment i que amb poca comunica-
ció, ja estaria tot el país alertat». .

rosa gili

jordi alcobé

«Ja hem fet els deures amb 
els nostres estudis de càrrega. 
Hem treballat estretament 
amb els comuns pels PoUP»

«És important comptar amb 
un protocol de prevenció que 
permeti detectar a temps els 
riscos naturals. És una ‘beta’»

CònsoL D’EsCALDEs-EnGorDAny

CònsoL DE CAniLLo
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La ministra de Cultura, Joven-
tut i Esports, Mònica Bonell, va 
anunciar aquest dimarts, durant 
la presentació del Pla Estratègic 
de Museus i Monuments 2024-
2030, que el Govern manté la vo-
luntat de conservar el Museu Na-
cional de l’Automòbil a Encamp. 
En l’acte, que també va comp-
tar amb la participació del direc-
tor del Departament de Promo-
ció Cultural, Joan-Marc Joval, i 
la cap d’àrea de Museus i Monu-
ments, Rut Casabella, es va infor-
mar que s’està explorant, con-
juntament amb la corporació 
encampadana i la propietat, la 
possibilitat de crear un nou espai 
ubicat davant de l’actual Comú. 
«Aquest projecte pretén millorar 
les instal·lacions actuals i, al ma-
teix temps, obrir la porta a futu-
res ampliacions per potenciar les 
visites i el valor cultural del mu-
seu», va subratllar Bonell.

En la mateixa presentació, Bo-
nell va recordar que el Museu Na-
cional ja estava previst en l’ante-
rior pla estratègic, però que, des-
prés de més de 24 anys en procés 
de desenvolupament, encara hi 
ha feina per fer. «De cara al 2025, 
volem compartir tota la informa-
ció recopilada amb la ciutada-
nia mitjançant un procés partici-
patiu, per tal de complementar 
el treball realitzat fins ara. Això 
ens permetrà, en el pressupost 
del 2026, començar l’execució 
del projecte amb els capítols cor-
responents i definir-ne una par-
tida pressupostària», va explicar 
la ministra. «Des de l’inici de la 
legislatura, hem defensat que el 
millor lloc per al Museu Nacional 

Bonell anuncia que el 
projecte inclourà un 
procés participatiu

Cultura reitera el compromís d’ubicar 
el Museu Nacional davant de Govern

Nou Pla EstratèGiC Cultural

ANA/M.F.

Casabella, Bonell i Joval, ahir presentant el nou Pla Estratègic de Museus i Monumanets al Museu Casa Rull de Sispony.

El PEriòdic
ESCalDES-EngoRDany

és davant del Govern, en un espai 
propietat del Comú d’Andorra la 
Vella. Estem en contacte per con-
tinuar-ne parlant», va afegir.

Pel que fa al nou Pla Estratè-
gic 2024-2030, Bonell va des-
tacar que respon a la necessi-
tat d’actualitzar l’anterior pla 
i que inclourà, a més dels mu-
seus, els monuments. «S’ha de-
mostrat que el 41% dels visitants 
de museus també visiten mo-
numents», va assenyalar la mi-
nistra, afegint que aquests ele-
ments formen part de la candi-
datura que es presentarà el 2026 
davant la UNESCO.

Joval i Casabella van avançar 
que el nou pla inclourà nou línies 
estratègiques, entre les quals des-
taquen una nova perspectiva so-
bre els monuments, un lideratge 
renovat per a tres museus nacio-
nals (Farga Rossell, Espai Colum-

ba i Museu Nacional de l’Auto-
mòbil), la consolidació dels mu-
seus com a espais comunitaris, i 
l’accessibilitat de les col·leccions 
dels museus nacionals. A més, 
s’integrarà la perspectiva de gè-
nere i la diversitat cultural en els 
discursos expositius. 

Finalment, en resposta a una 
pregunta sobre la nova ubicació 
del Museu Thyssen, Bonell va re-
conèixer que l’espai actual, a la 
part alta d’Escaldes-Engordany, 
va quedar petit per a les necessi-
tats del museu. «El trasllat a l’es-
pai Node està en fase d’estudi. 
Dos representants, el director 
de fundacions i un dels patrons, 
el senyor Guillermo Cervera, es-
tan treballant amb Andorra Tele-
com per explorar les possibilitats 
d’aquest trasllat, i serà el patro-
nat qui prendrà la decisió defini-
tiva», va concloure la ministra. . 

Mònica Bonell

«aquest projecte pretén 
millorar les instal·lacions 
actuals i, al mateix 
temps, obrir la porta a 
futures ampliacions»

«Des de l’inici hem 
defensat que el millor lloc 
és davant del govern, 
en un espai propietat 
d’andorra la Vella»

MiNistra dE Cultura
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Després de presentar la set·
mana passada les noves instal·
lacions del Centre de Protecció 
Caní d’Animals de Companyia 
(antiga Gossera), el Govern va 
donar a conèixer ahir la seva 
nova iniciativa per al control 
de colònies felines, anomena·
da ‘Cortal de Gats’ i ubicada al 
costat del Centre de Protecció 
Felí a Sant Julià de Lòria. 

«Per coses de la vida, al costat 
del centre hi ha una colònia de 
gats ferals», va destacar el minis·
tre de Medi Ambient, Agricultu·
ra i Ramaderia, Guillem Casal, 
afegint que «per això avui pre·
sentem aquesta tipologia de ges·

Casal ha ponderat que algunes associacions esperaven aquest espai des de fa un any

‘Cortal de Gats’, una nova iniciativa 
per gestionar colònies felines

ProteCCió animal

SFGA

L’espai creat per acollir colònies de gats.

ElENa HErNáNdEz MoliNa
Sant JuLià De Lòria

tió que algunes associacions es·
peraven des de fa un any».

L’espai, situat prop de la co·
neguda anteriorment com a 
Gatera, consisteix en un con·
tenidor de recollida de vidre 
reciclat, cedit pel Grup Hera·
cles i fabricat amb fibra de vi·
dre. Aquest element s’ha adap·
tat per oferir aixopluc als gats 
de la colònia, alhora que actua 
com un punt d’alimentació i 
abeurament per als animals. 
«Donem una segona vida a ma·
terials que probablement hau·
rien estat reciclats, i a més con·
centrem en un sol espai el con·
trol dels gats comunitaris», va 
subratllar Casal, qui va afegir 
que la decoració del recinte la 
va fer «Vicky Ticó, artista a més 
de veterinaria».

Durant la presentació, el mi·
nistre va voler remarcar que els 
gats d’aquesta colònia no po·
den integrar·se dins l’espai de 
la protectora perquè «són gats 
silvestres que han crescut fora 
de l’àmbit domèstic». A més, va 
recordar que «cada Comú té la 
competència sobre les colòni·
es felines que es troben a les di·
ferents parròquies», tot i que el 
Govern col·labora intensament 
per garantir una gestió adequa·
da. «És una tasca compartida 
entre tots», va concloure Casal.

Finalment, el titular d’Agri·
cultura va informar que aquest 
any s’han dut a terme reformes 
al Centre de Protecció Felí, amb 
una inversió total de 20.000 eu·
ros destinada a millores en el 
sistema elèctric, la fontaneria 
i l’ampliació d’espais d’emma·
gatzematge. Aquestes actuaci·
ons s’emmarquen dins el com·
promís del Govern per millorar 
el benestar animal i optimitzar 
els recursos dels centres de pro·
tecció. .

GuillEM Casal

“Per coses de la vida hi ha una colònia al costat de 
la protectora [...] Per això presentem aquesta gestió 
que algunes associacions esperaven fa temps»

«Donem una segona vida a materials que potser 
haurien estat reciclats i a més concentrem en un 
sol espai el control dels gats comunitaris»

MiniStre D’agriCuLtura i raMaDeria
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Davant la previsió de nevades 
anunciada pel Servei Meteoro-
lògic Nacional, el Ministeri de 
Relacions Institucionals, Edu-
cació i Universitats ha decidit 
avançar lleugerament i desdo-

El Funicamp va obrir aquest 
dimarts les portes per con-
nectar la vila d’Encamp amb 
els camps de neu de Grandva-
lira durant la temporada d’es-
quí i d’activitats d’hivern. A 
més, com cada any, la posa-
da en funcionament del giny 
s’acompanya del Funibus, el 
servei gratuït de transport 
per a residents i turistes, i la 
disposició de places d’apar-

blar algunes línies del Servei de 
Transport Escolar per dimecres 
11 de desembre, al matí. El de-
tall de les línies de transport es-
colar i dels vehicles que es des-
doblaran seran els següents: la 
companyia Bus Blues durant el 
segon recorregut del matí, amb 
hora de sortida habitual a les 
08.20 hores, i la companyia Vi-
atges Soldevila durant el segon 
recorregut del matí, amb hora 
de sortida habitual a les 07.55 
hores i arribada al Col·legi Sant 
Ermengol. .

cament gratuïtes per a esquia-
dors. Tanmateix, es procedeix a 
l’obertura de l’oficina de turis-
me del Funicamp, la qual estarà 
operativa de les 09.00 a les 17.30 
hores. Pel que fa al Funibus, està 
disponible per a qualsevol ciu-
tadà o visitant, sigui o no esqui-
ador, i l’objectiu és connectar 
diferents punts de la vila amb el 
Funicamp, fent que Encamp es-
devingui també peu de pistes. 
El servei estarà operatiu durant 
tots els dies de la setmana fins a 
final de temporada. .

Educació adapta el 
transport escolar davant la 
previsió de nevades

El Funicamp arrenca la 
temporada amb serveis 
gratuïts i diverses millores

Es desdoblaran línies 
específiques dimecres 
11 de desembre al matí

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Amb l’objectiu de garantir la 
seguretat viària durant el perí-
ode nadalenc, la Policia d’An-
dorra posarà en marxa, a partir 
d’aquest dijous, una campanya 
intensiva de controls contra la 
conducció sota els efectes de l’al-
cohol i les drogues. Aquesta ini-
ciativa s’allargarà fins al dime-
cres 1 de gener del 2025, coin-
cidint amb les celebracions de 
Nadal i Cap d’Any.

L’estratègia s’emmarca en el 
pla d’actuació del Ministeri de 
Justícia i Interior i té com a fi-
nalitat principal reduir la sinis-
tralitat a les carreteres del pa-
ís. Amb aquesta acció es pretén 

L’objectiu és garantir 
la seguretat viària 
durant aquest període 

La Policia engega la campanya de Nadal 
de controls d’alcoholèmia

PrEvENció a LEs carrEtErEs

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

policia d’andorra

La iniciativa iniciarà el 12 de desembre fins a l’1 de gener.

usuaris de la via pública.
La Policia recorda que, en apli-

cació d’una sentència sobre els 
marges d’error dels etilòme-
tres, es procedeix a la detenció 
d’una persona que condueix so-

mEsurEs PrEvENtivEs PEL tEmPoraL accés a PistEs

conscienciar la ciutadania dels 
perills de conduir sota els efec-
tes de substàncies psicoactives, 
un comportament que posa en 
risc no només la vida dels con-
ductors, sinó també la dels altres 

aquesta iniciativa 
s’allargarà fins al 
dimecres 1 de gener, 
coincidint amb la 
celebració de cap d’any

ta els efectes de l’alcohol a partir 
d’una taxa igual o superior a 0,87 
grams d’alcohol per litre de sang 
i de 0,57 pel que fa als conduc-
tors professionals. Tot i que en-
tre 0,81 i 0,86, en el cas dels con-
ductors no professionals, i entre 

0,51 i 0,56, en el cas dels professi-
onals, no es practiqui la detenció, 
la Policia sancionarà o derivarà el 
dossier a la Batllia en funció de la 
simptomatologia i les circums-
tàncies del control. Pel que fa a la 
via administrativa, se sanciona-
rà els conductors de vehicles amb 
una taxa d’alcoholèmia igual o 
superior a 0,57 i fins a 0,80. .
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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Christian Regalo

«Em va caure alguna 
llagrimeta quan ens 
va tocar Portugal, és 
un somni fet realitat»

JugaDor De la selecció De futbol sala

@m4rv_d3sign

Pol forcada quevedo
escalDes - engorDany

EntREvista

La selecció de futbol sala enceta 
el divendres (20.00 hores) la fase 
de grups de l’Eurocopa i ho fa a 
casa davant un gegant, Portugal. 
També jugarà contra els Països 
Baixos i Macedònia del Nord. Des 
d’EL PERIÒDIC hem parlat amb 
un dels veterans del combinat 
andorrà, Christian Regalo, per 
saber com afronta ell a títol per-
sonal i el conjunt el duel contra 
els lusitans, la preparació per fer-
los front i què n’esperen d’aques-
ta ‘Main Round’ europea.

—Divendres obren l’Eurocopa a 
casa amb el partit, en majúscules. 
Com està sent la setmana?
—Vam començar a entrenar el 
diumenge, enfocats directament 
en Portugal. Sabem que és un du-
el molt difícil contra una selecció 
molt complicada, i nosaltres ani-
rem a fer el nostre joc utilitzant 
tots els recursos que tinguem per 
treure el millor resultat.

—Hi ha nervis?
—No, tot i que som conscients 
que si no estem al 200% ens faran 

«Hem de donar la millor 
versió i esperem tornar a 
passar la pròxima ronda 
preliminar i rebre de nou 
aquí la ‘Main round’»

molt de mal, i és el que no volem. 
Volem estar centrats en el treball 
que hem de fer, i més que nervis 
hi ha alegria de veure que les co-
ses s’estan fent bé i que aquest és 
el resultat de tots aquests anys 
que portem treballant.

—sobretot d’ençà que talin 
Puyalto arriba a la banqueta, per-
què s’ha professionalitzat, però 
rebre tot un Portugal és el premi 
a tot això que comenta.
—Hi ha gent com l’Omar [Ávila] o 
l’Aitor [Rubio] que porten molts 
anys, molts, entrenant fins tard, 
fent viatges, quedant-se a les por-
tes de passar rondes... Cert és 
que d’ençà de l’arribada del Ta-
lin s’ha professionalitzat més, te-

nim un seguiment i per part dels 
jugadors treballem més a nivell 
personal. Hem millorat tots.

—De fet, el seleccionador ho va 
dir en el seu moment, que tot 
l’aconseguit és mèrit vostre, dels 
jugadors, i la feina que han fet.
—Sí, perquè ell quan va arribar 
va ser molt clar dient que el que 
portàvem fet d’anys enrere esta-
va molt bé, però que havíem de 
fer un pas endavant. I aquest cons-
ta, a part d’entrenar a la pista, del 
que fem en l’àmbit personal.

—suma encara més premi encetar 
la cita contra els lusitans a casa, al 
pavelló de Govern. 
—Sempre ha estat un escenari 
molt bonic per al futbol sala an-
dorrà. Tornar-hi contra Portu-
gal és una alegria immensa i per 
a tothom que estima aquest es-
port al país és molt maco. Ara el 
que hem de fer nosaltres és do-
nar la millor versió i esperem 
tornar a passar la pròxima ron-
da preliminar i tornar a rebre 
aquí la ‘Main Round’. Aprofito 
per incentivar la gent a què vin-
gui, que s’ho passaran molt bé i 
gaudiran de bon futbol.

—De descendència portuguesa, 
per a vostè és un partit especial, 
igual que per a Brayan Pinto.
—I tant! Tots dos som de famí-
lia portuguesa i a títol personal 
sempre he tingut molta admira-
ció per la selecció d’aquest país. 
Inclús em va caure alguna lla-
grimeta quan al sorteig ens va 
tocar Portugal, ja que és un som-
ni fet realitat.

—Com se li fa front a la vigent 
campiona d’Europa i número dos 
del rànquing mundial? Ja ha co-
mentat que han de donar la seva 
millor versió i estar al 200%.
—L’aspecte més important és 
el mental. Si per qualsevol co-
sa ens marquen un gol molt rà-
pidament, per exemple, no hem 
d’abaixar el cap i hem de conti-
nuar endavant. Es tracta d’estar 
mentalitzats que això pot passar, 
de la mateixa manera que nosal-
tres, si per qualsevol acció ens po-
dem posar per davant de pressa, 
també saber controlar la situació. 
És saber què hem de fer, els seus 
punts forts, les individualitats, i 
els febles, i atacar aquests.

—Ja que ho comenta, quins són 
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«contra Macedònia del 
nord volem puntuar; 
contra Portugal i els 
Països baixos demostrar 
la feina que portem feta»

els punts febles d’una selecció 
com la portuguesa?
—Juguen molt a l’u contra u amb 
un parell o tres dretans molt bons 
[Pany Varela, Lúcio Rocha i Ed-
milson Kutchy] i dos esquerrans 
també molt potents [principal-
ment Erick Mendonça]. D’aques-
ta manera, aprofitant aquest u 
contra u deixen la part central 
de la pista molt buida, llavors si 
aconseguim robar alguna pilo-
ta d’allà podrem generar contra-
atacs molt ràpids i amb superi-
oritat numèrica, però és difícil. 
Tenim molt ben treballats els cór-
ners i les bandes, i amb tot, el que 
tinguem ho hem d’aprofitar.

—tenen la sort, per dir-ho d’algu-
na manera, que el millor pivot del 
planeta, Zicky té, està lesionat.
—És un punt a favor. És un juga-
dor diferencial per a ells, ja que 
quan és al camp el joc passa molt 
pels seus peus.

—Quina valoració fan de la resta 
de seleccions?
—Països Baixos va entrar al passat 
Mundial i va passar de ronda arri-
bant a vuitens competint tots els 
matxs. És un combinat molt fort 
que si no està al nivell de Portugal, 
gairebé. Macedònia del Nord la 
desconeixem molt, tot i que sí que 
sabem que tenen un dretà molt 
bo individualment. Sabem que en 
l’aspecte físic som molt inferiors 
a ells, però hem competit contra 
Moldàvia abans d’aquesta cita sent 
també inferiors físicament i al ràn-
quing. Doncs, per què no donar la 
sorpresa en un d’aquests partits?

—Quins objectius es marquen? Hi 
ha la possibilitat de puntuar?
—Els partits contra Macedònia 
del Nord, tant a casa com allà, 
hem d’anar a puntuar. Aquest 
és el primer objectiu. Contra 
Portugal i els Països Baixos el 
que ens diu el seleccionador és 
que gaudim de l’experiència, 

però que també demostrem la 
feina que hem fet.

—Èric Mesquita i el mateix Puyal-
to van dir en una entrevista per 
a un altre mitjà que l’Eurocopa 
pot servir de prova per veure en 
quin nivell estan i per saber fins 
on poden arribar. imagino que la 
fase també s’agafa una mica amb 
aquesta perspectiva de futur.
—Durant les fases que hem anat 
fent aquests anys ens hem en-
frontat amb seleccions que tot 
i estar per sobre nostre són d’un 
nivell similar, i en aquesta ‘Eu-
ro’ els tres combinats estan molt 
per sobre i aquí és on hem de veu-
re quin és realment el nostre ni-
vell i fins on hem d’arribar. Al fi-
nal de la fase farem balanç per 
veure si hem fet bé o no la feina 
i fins on podem aspirar, però es-
tem molt tranquils perquè la fei-
na a la fase preliminar la vam fer 
i ara toca gaudir i patir d’aques-
ta experiència i, sobretot, apren-
dre i millorar dels millors.

—Gairebé tots han sortit de la 
mateixa base i bona part del 
grup juguen a l’EnFaF, quelcom 
important.
—Doncs si, la gran majoria ve de 
la base del Sant Julià a excepció 
d’alguns que no hi vam ser, però 
tenim el grup de l’ENFAF amb en-
torn sis o set convocats. I això és 
molt important. Ens coneixem 
tots des de petits, l’ambient és el 
d’una família i ens portem tots bé. 
També sabem el rol de cadascú.

—Ha deixat caure que seran uns 
quants de l’EnFaF, però hi ha dub-
tes amb ‘Uri’ Rodríguez i Guillem 
Castro. En sabem alguna cosa?
—La llista no està tancada – la FAF 
la farà pública avui – i ells dos es-
tan entrenant una mica a part, so-
bretot l’‘Uri’, a l’espera fins a úl-
tim moment per veure si arriben.

—amb l’EnFaF és el màxim gole-
jador de la tercera Divisió nacio-
nal amb 14 dianes. a títol perso-
nal, espera poder tenir bons re-
gistres en aquest sentit?
—A l’Eurocopa és més complicat 
(riu), però és cert que sempre he 
tingut aquesta facilitat de cara 
porta. Veurem. De totes maneres, 
per a mi el més important és aju-
dar l’equip amb el que pugui, si 
pot ser amb gols, perfecte, però 
també dono assistències i faci-
litats perquè companys tin-
guin espais... Els números al 
final són números, jo el que 
vull és guanyar.

—L’estat del futbol sala al 
país el sap tothom, jo ma-
teix ho he comentat amb 
Ávila i Puyalto. vostè que hi ha es-
tat i hi continua des de dins, sent 
que aquesta Eurocopa pot ajudar 
a fer que l’esport del 40x20 tor-
ni a créixer?
—Esperem que sí. És veritat que 
des de fa un parell d’anys la base 
del futbol sala està baixant molt, 
i això ens preocupa perquè vo-
lem que aquesta base continuï 
creixent i sigui el futur de la selec-
ció. Poder passar de ronda i por-
tar aquí a Portugal, Països Baixos 
i Macedònia del Nord ha fet una 
crida important a aquests infants 
i molts d’ells segur que vin-
dran a veure els partits i 
els gaudiran. Qui sap, 
jo espero que pugui 
ajudar a incentivar-
ho i que siguem in-
clús la referència de 
molts d’ells. .
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Andorra comença amb tota la 
força del món al Mundial de Bu-
dapest. Doble rècord nacional ab-
solut de Kevin Teixeira en un es-
cenari immillorable com és el Du-
na Arena de la capital hongaresa. 
Teixera va disputar ahir la prime-
ra sèrie de la prova de 1.500 me-
tres, en la qual va ser segon amb 
un temps de 15’19.02, el qual li 
va valer per establir una nova mi-
llor marca nacional. Així, el trico-
lor va rebaixar el seu propi rècord 
aconseguit fa un mes i que se situ-
ava en 15’27.61.

Edgar Montellà va tancar la 
temporada amb una segona 
plaça general en categoria 
CM Promoció del Campio-
nat de Muntanya de Catalu-
nya, tot i no participar en la 
darrera prova del certamen.

«No era l’objectiu d’en-
guany, sols volíem tornar 
a rodar, però després de les 
primeres curses vam veure 
que podíem assolir la segona 
plaça», va esmentar el pilot 
encampadà, qui cal recordar 
afrontava el curs després de 
l’accident que va patir l’any 
passat i que els metges no li 
asseguressin que podia tor-
nar a la competició.

El primer lloc del català 

El nedador de la FAN va sortir a 
la seva sèrie a un ritme altíssim. 
Tant, que en el pas pels 800 me-
tres ja havia aconseguit el seu pri-
mer rècord nacional del dia. Tei-
xeira va aturar el cronòmetre en 
el 8’06.91 després de fer 32 llargs, 
la qual cosa suposa rebaixar en 
quasi quatre segons la millor mar-
ca que hi havia fins ara (8’10.39).

Després de la prova, el pire-
naic va assegurar que «he sortit 
a donar-ho tot i quan he vist que 
anava primer he anat a totes». El 
nedador tindrà aquest dijous la 
prova dels 400 metres en la qual 
se sent «molt bé i crec que puc 
fer grans coses». .

Doble rècord 
nacional per a 
Kevin Teixeira al 
Mundial
Ha millorat marca en els 800 i 1.500 metres

CiTa inTernaCional - naTaCió auToMobilisMe

El pEriòdic
escaldes - engordany

Montellà tanca el curs 
com a subcampió del 
català de Muntanya
de cara l’any vinent, es 
planteja fer canvis de 
categoria i de calendari

eme2media

el pilot andorrà edgar Montellà.

de Muntanya ha estat per a Jor-
di Vilardell Moreno, qui ha fi-
nalitzat amb 150 punts, 50 més 
que l’andorrà i 54 més que Ra-
mon Plaus, tercer.

De cara la pròxima tempo-
rada, Montellà es planteja fer 
canvis tant de categoria com de 
calendari. .

fan

Teixeira abans de la sortida de la prova dels 1.500 metres lliures al Mundial de Budapest.
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El pEriòdic
escaldes - engordany Edgar Montellà

«no era l’objectiu, sols 
volíem tornar a rodar, 
però després de les 
primeres curses vam 
veure que podíem 
assolir la segona plaça»

piloT
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L’esquiador s’ha 
quedat a només a 
0.32 del podi

Puig, 6è al supergegant FIS previ a la 
Copa del Món de Steinach am Brenner

CurS 2024/25 - ESquí

TEnnIS Taula

fae

Roger Puig durant la jornada d’ahir a Steinach am Brenner.

Roger Puig es troba a Steinach 
am Brenner (Àustria), on aques-
ta setmana comença la Copa del 
Món per a ell en les disciplines 
de velocitat. Ahir es va disputar 
un primer supergegant FIS, pre-
vi a la gran cita de la setmana, i 
en el qual l’andorrà va ser 6è.

La jornada tenia previstos 
dos supergegants, però final-
ment només es va disputar un, 
ja que hi va haver moltes inter-
rupcions per caigudes. L’orga-
nització, tot i que els equips 
van demanar de poder fer la 
segona carrera, va decidir no 
dur-la a terme. Puig, en tot cas, 
va ser 6è amb +0.48 respecte al 
guanyador, el francès Jordan 
Broisin, qui es va imposar amb 
54.74. Segon va ser el també 
francès Arthur Bauchet a 0.08 
i tercer el suec Aaron Lindstro-
em a 0.16. L’andorrà va acabar 
a només 0.32 del podi.

Des de l’equip van explicar 
que amb els nous factors esta-
blerts els temps queden «més 

El pEriòdic
eScaLDeS - engoRDany

vendres de nou de supergegant.

Íria MEdina / L’equip nacional de 
tècnica va tornar a les curses i 
ho va fer a Val Senales (Itàlia), 
amb un primer gegant FIS en el 
qual Íria Medina va ser 32a.

Medina va acabar en l’esmen-
tada posició després d’una pri-
mera mànega en què se situava 
33a i una segona en la qual fina-
litzava 35a de mànega per situ-
ar-se finalment 32a amb +6.13 
respecte a la vencedora, la no-
ruega Madeleine Sylvester-
Davik, qui es va imposar amb 
2’06.66.

Per la seva part, Carla Mijares, 
qui havia estat 29è temps a la 
primera mànega, no va poder 
completar la segona, mentre 
que Clàudia Garcia no acabava 
la primera mànega. «No acabem 
de treure el nivell dels entrena-
ments, fa dies que intentem 
treure aquesta garra i confian-
ça en cursa, però no ho aconse-
guim de moment», va comentar 
l’entrenador Josh Alayrach, afe-
gint que «es tracta de confiar i 
continuar lluitant, perquè al fi-
nal acabarà sortint».

Aquest dimecres, nou ge-
gant FIS a Val Senales. Després, 
l’equip competirà el demà i di-
vendres a Pampeago (Itàlia), 
amb dos eslàloms FIS. .

Obed asensio, l’únic andorrà classificat pel 
torneig estatal Espanyol de Tarragona
El pEriòdic
eScaLDeS - engoRDany

Amb l’objectiu d’assolir una 
plaça per participar en el tor-
neig estatal Espanyol, el qual 
tindrà lloc al febrer a Tarra-
gona, la Federació Andorra-

na de Tennis Taula va partici-
par el passat cap de setmana en 
els diferents tornejos classifi-
catoris de cada comunitat au-
tònoma del país veí. Del total 
de jugadors andorrans que hi 
van prendre part, només Obed 
Asensio (sub21) es va fer amb 

correctes i hi ha més competi-
ció». Segons el conjunt, Puig es 
va sentir molt bé i amb bones 
sensacions, fent una bona bai-
xada, tot i que el mateix esqui-

ador va assegurar que podia ha-
ver estat més net.

Avui, Copa del Món de super-
gegant a Steinach am Brenner, 
demà de combinada alpina i di-

un bitllet per a la cita del febrer 
després de finalitzar tercer.

En categoria juvenil, Carles 
Gaya va caure als grups, men-
tre que en infantil Oriol Mar-
tínez no va participar per lesió 
i Alexis Castillejo va passar la 
primera fase fins a arribar als 

setzens de final.
En aleví, el mitjà dels Castille-

jo, Octavio Castillejo, també va 
passar la fase de grups, però es 
va acomiadar de la cita després 
de caure a segona ronda. Per la 
seva part, Jan Hidalgo va caure 
als grups. En darrer lloc, en cate-
goria benjamí, el petit dels ger-
mans esmentats anteriorment, 
Marcos Castillejo, també va su-
perar la primera ronda i va arri-
bar fins als vuitens. .



el Periòdic News

This Monday, road access to the 
French border was restored, 
which had been closed for two 
days due to the snowstorm. The 
Mobility Service reported that 
the RN22 road was reopened 
around 1:00 p.m., although 
there are still restrictions in 
place, such as the fact that ve-
hicles over 19 tons cannot tra-
vel on this road. The passage of 
cars on the RN22 was closed on 

The RN22 road has been closed for two days due to weather conditions
servei de mobilitat

A picture of the state of the road in Pas de la Casa.

el periòdic
esCAldes-eNgoRdANy

turday and Sunday 67 centi-
meters of snow were recorded, 
with 53 cm on the first day and 
14 cm on the second. In Fonts 
d’Arinsal, the accumulated 
thicknesses have reached 66 
cm, of which 51 were recorded 
on Saturday and 15 on Sunday. 
In Coll de Pa, the snowfall has 
left 53 cm in total, with 34 cm 
on Saturday and 19 cm on Sun-
day.

closure of the french border over 

the weekend / The closure of the 
French border due to the storm 
began on Saturday afternoon, 
according to information from 
the French authorities. This 
decision was motivated by ad-
verse weather conditions that 
compromised the safety of dri-
vers. Despite the partial reope-
ning this Monday, heavy vehi-
cles over 19 tons are still pro-
hibited from passing through 
the RN22, a restriction that 
will remain in place until road 
conditions improve.

start of the ski season / Grandva-
lira kicked off the 2024-25 se-
ason yesterday with the parti-
al opening of the Pas de la Casa 
and Grau Roig sectors, coin-
ciding with the launch of the 
Encamp, Soldeu, El Tarter and 
Canillo sectors, and increa-
sing the number of open slopes 
from today with the aim of ar-
riving next weekend with the 
maximum number of skiable 
kilometers available. .

The border with France reopened 
after the snowstorm

TraFFic

Saturday at 3:00 p.m. and could 
not be normalized until this 
Monday. At the same time, the 
CG2 in Port d’Envalira was also 
reopened yesterday morning, 
around 11:30 a.m.

The heavy snowfalls over the 
weekend have forced the closu-
re of several roads to guaran-
tee the safety of drivers. The 
storm has accumulated signifi-
cant thicknesses, especially in 
the high parishes. According 
to data from the Solana mete-
orological station, between Sa-

There are still 
restrictions in place, 
such as the ban on heavy 
vehicles weighing more 
than 19 tons
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This Monday, as part of a confe-
rence held in the assembly hall of 
the central police office and given 
by the Prosecutor of the Delegate 
Chamber for Violence against Wo-
men, Teresa Peramato, highligh-
ted the importance of intensifying 
the fight against gender-based vi-
olence, with a special focus on vi-
carious and sexual violence. The 
event, which is part of the Police 
Training Plan, brought together 
around seventy members of the 
Police Department and the Public 
Prosecutor’s Office with the aim of 
improving the tools and protocols 
to address this social scourge.

During her speech, Peramato 
stressed that «only 21.5% of cases 
of gender-based violence are repor-
ted, and this black figure demons-
trates the seriousness of the pro-
blem.» The prosecutor explained 
that factors such as economic de-
pendence, fear of losing children 
or the normalization of violence 
prevent many victims from taking 
the step. «If there is no report, the-
re is impunity, and this place the 

The Public Prosecutor’s office warns of the low level of reporting and calls for more protection for victims and their children

reports of gender-based violence 
grow with 36 arrests this year

Possible iNcrease iN cases

el periòdic
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only reflects a possible increase in 
cases, but also a greater willing-
ness of women to report thanks 
to the work done by the Police and 
other institutions,» she said. Fer-
reira explained that, although 
victims can decide to withdraw 
their complaint, «the investigati-
on continues because we do not 
leave any case aside.» She also in-
sisted that gender violence does 
not have a specific profile, since 
«it affects people of all ages, pro-
fessions and conditions.»

 The State Attorney General, Xa-
vier Sopena, also intervened to as-
sess the increase in complaints. 
«Institutions and society are mo-
re aware, and this makes it easier 
for victims to find a more recepti-
ve environment to report. This is 
an important advance,» he said. 
Sopena highlighted the need for 
a legal framework that regulates 
pre-constituted evidence better 
to avoid victims having to repe-
at their story several times. «It is 
crucial to ensure that victims ha-
ve adequate legal protection from 
the outset, because their experi-
ence is often painful enough,» he 
added. .

policia d’andorra

A snapshot from the conference held last Monday.

teresa peramato teresa ferreira

«Children are also direct 
victims, and protecting them 
is essential to protecting 
mothers»

«It not only reflects a possible 
increase in cases, but also a 
greater willingness to report»

PRoseCuToR of The delegATed 
ChAMbeR foR vIoleNCe AgAINsT WoMeN

heAd of The judICIAl PolICe ANd 
CRIMINAl INvesTIgATIoN AReA

victims in an even more vulnera-
ble position,» she said, emphasi-
zing the need for comprehensive 
protection of the family unit, since 
«not only women are victims; mi-
nors are also directly victims, and 
protecting them is essential to pro-
tecting mothers.» 

For her part, the senior police 
officer and head of the Judicial Po-
lice and Criminal Investigation 
Area, Teresa Ferreira, highlighted 
that 36 arrests for gender-based vi-
olence have already been registe-
red this year, a figure slightly hig-
her than last year. “This data not 
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Farmàcies de guàrdia

Dimecres 11 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

Dijous 12 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Divendres 13 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dissabte 14 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Tv+ràdioDivendres, 1 de març del 2024 25Tv+ràdioDimecres, 11 de desembre del 2024

FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:00
El camí de la vida, amb àlex Rovira: Ra-
mon Lorenzo

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòries d’arxiu

21:50
La Companyia, amb Xavier Albert

22:35
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

23:35
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

01:00
àrea Andorra Difusió

El trànsit12.20

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


biomutant
playstation 4-5 / xbox series x-s / xbox one / switch / pc

DesenvolupaDor:

valoració personal

Gènere:

Data De llançament:

DistribuïDor:

Experiment 101 

Rol d’acció, lluita i món obert

25 de maig de 2021

THQ Nordic

videojocs Dimecres, 11 de desembre del 202426

puntuació

paRis

mameGhani

7.3

Biomutant és un videojoc de 
rol d’acció de món obert o no 
lineal, amb un èmfasi especial 
en l’exploració i el combat cos 
a cos a través de les tècniques 
del kungfu. Ens endinsa de 
ple en un univers de ciència-
ficció llunyà, ple de planetes 
selvàtics i de climes extrems, 
on encarnem a un animal que 
és capaç de mutar, afegir-se 
habilitats i viatjar per diferents 
escenaris amb una gran 
varietat de vehicles. Un joc 
colorit i molt ben dissenyat.

si el que us agrada és la combinació de la lluita més divertida i els 
jocs de trets, aquesta ip és un còctel perfecte per a tota mena de 
jugadors intrèpids! Ens enfrontarem a enemics petits i també a 
monstres colossals, els anomenats ‘devoramons’, els quals hi ha 
quatre repartits en un mapa on es pot buscar qualsevol classe de 
tresor valuós. Feu servir el vostre enginy per sobreviure en aquest 
paradís natural, però també hi ha temps per conèixer bons amics.

sinopsi

Dificultat

Jugabilitat

Gráfics

personatges

ambientació

Banda sonora

https://pompesfunebresdelesvalls.com/

	001
	002
	003
	004
	005
	006_007
	008
	009
	010
	011
	012
	013
	014
	015
	016
	017
	018_019
	020
	021
	022_023
	024_025
	026

